
A kétnapos Hegyháti Tájoló minden 
igényt kielégítő programsorozatát csak az 
idő ronthatta el, éppen ezért is fi gyelték az 
előrejelzést és az égboltot a szervezők, a 
résztvevők és az érdeklődők egyaránt. Az 
időjárás megkegyelmezett a programok-
nak, s a napi 40, máshol 70 milliméter eső 
után csaknem végleg bezárultak a felhők 
csatornái, így mindenki felszabadultan ba-
rangolhatta be a Hegyhát dimbes-dombos 
tájait. Rengeteg helyszín nyílt meg, még Bu-
dapestről is érkezek látogatók, hogy jóízűt 
harapjanak a nagymákfai kemencében sült 
vadkovászos kenyérből vagy kortyoljanak 
a helyi borokból, de többen pattantak ke-
rékpárra és vettek részt gyalogos túrán is.

A nagymákfai közösségi kemencében sült 
vadkovászos kenyér egyértelművé tette, hogy 
a kenyér lelke a jó kovász. Erről bizonyoso-
dott meg az is, aki a megye másik szegleté-
ből vagy éppen a fővárosból kerekedett fel a 
Hegyhátra. A Nagymákfáért Egyesület tagjai 
elhivatottan, szeretettel fogadták a nagyszá-
mú érdeklődőket. Már reggel duruzsolt a 
láng, pattogott a tűz a zsákfalu zsákutcájának 
kemencéjében, amit késő délutánra már hat-
szor kellett újra felfűteni, hogy folyamatosan 
sütni tudják a kenyereket. Szilágyi Enikő jól 
bevált receptje alapján, a prémium lisztből 
készült kenyérre kiváló mákfai mangalicazsír 
került, de helyi lekvárral is fogyaszthatták az 
érdeklődők. A mennyei langalló szintén a he-
lyiek munkájával valósult meg.

De lehetőség volt felkeresni az olaszfai 
hegytetőt, amelynek domboldalain található 
Varga Zoltán több. mint kétezer szőlőtőkés 
gazdasága. Varga Zoltán adja minden évben 

– idén megosztott első helyen – Vasvár város 
borát. Ha nincs a tájoló, biztosan nem talá-
lunk el a pincéihez és a kilátóhoz, ahonnan 
leírhatatlan panoráma nyílik a vidékre. Az 
egyik látogató a hegytetőn – a szénaboglya és 
a szőlőtőkék szomszédságában állva – meg is 
jegyezte, hogy ez a terület bizony a Hegyhát 
Toszkánájának is beillik. A hegytetőről hat 
község víztornya is látszik és Ausztria hegyei 
is feltűnnek. Itt kérdeztük a térség legismer-
tebb, legelismertebb borászát, mi a titka a 
szőlőnedűinek?

– Sokat foglalkozom a szőlőtőkékkel, a 
borral. A fehérek közül van Chardonnay-m, 
Olaszrizlingem, Pátriám, Nektárom, Csersze-
gi Fűszeresem. Most lett olyan fajtám is, amit 
nem kell permetezni. Ez a Hibernál, idén ter-
mett először, 40 liter lett belőle, meglátjuk mi-
lyen lesz a bora. Vörösekből van Blauburger, 
Merlot, Malbec, Syrah, Pino noir, Turul. Új 
fajta a Messiás, ez egy korán érő vörös, a 
Cabernet Sauvignon és az Olaszrizling ke-
resztezésének vörös fajtája. Mi a Hegyháton 
hivatalosan fehérboros vidék vagyunk, de 
régen itt zömmel a vörösborok voltak hang-
súlyban – meséli Varga Zoltán. – Nem tudok 
úgy dolgozni, hogy egész nap csak metszek, 
folyamatosan cseng a telefonom a többi mun-
kám miatt. Ha van egy kis időm, kifutok dél-
utánonként, vagy hétvégenként. Amikor más 
vasárnap kirándul, én szőlőt metszek – jegyzi 
meg a rá jellemző jókedvvel, keserűség nélkül 
a hangjában. – Anyai ágú öregapám után van 
ez az örökség, de ki lett bővítve a szomszédok-
kal. A szőlőtőkéket kicseréltem. Sok borver-
senyen szoktam elindulni, de az idén a covid 
miatt csak egyen voltam Horvátországban. Ott 

670 bor közül hoztam a Malbec-kal egy ezüs-
töt. Tavalyelőtt, az Alpok-Adria Nemzetközi 
Borversenyen, amin csak az vehetett részt, 
aki a megyein aranyat nyert, az enyém lett a 
legjobb vörösbor – árulja el. – Nálunk mindig 
volt szőlő, az ősök is foglalkoztak borkészítés-
sel. Öregapámnak itt volt pincéje a berkenyén 
innét – mutatja a területet. Zsuppos pince volt, 
faorsós préssel. Régen a szüret igazi ünnep 
volt: a kishordókra – amik még szüret előtt 
üresek voltak – szoktunk leülni, azok mellett 
sütöttünk a gesztenyét. Most meg futtában van 
a szüret, bár nekem sok szüretem van, mert 
minden fajtát külön szedek le – mondja.
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Vasvár és a Hegyhát turisztikai brand-építését segíti a tájoló
Tavaly megkétszereződött az érdeklődők 

száma a kezdő évhez képest. Idén a létszám 
hatványozódásában bíznak. A Hegyháti Tá-
joló komoly vidékfejlesztési folyamatokat is 
elindított a térségben, köztük a turisztikai 
szálláshelyek fejlesztésében.

„Harmadik alkalommal rendeztük meg a 
Vasvár és térsége kistelepüléseit, a civil, az 
önkormányzati és a vállalkozói szférát össze-
fogó rendezvényt” – mondta el Debreczeniné 
Késmárky Flóra. A Vasi Hegyhát-Rábamente 
Turisztikai Egyesület turisztikai menedzsere 
hozzátette: a hegyháti településeket a sző-
lőhegyek kulturális és természeti öröksége, 
értéke szervesen összekapcsolja. A szőlőhe-
gyek világa azonban a turizmus számára is 
vonzó lehet, erre alapozták a Hegyháti Tájoló 
ötletét három éve. A rendezvényen a szelíd 
turizmus vezetett biciklis- és gyalogtúrákkal 
volt jelen, de a gasztroturizmus is főszerepet 
kapott az étel-, és borkóstolókkal. A szerve-
zők a „Természet, biztonság, élmények” szlo-
gent választották az esemény népszerűsítésé-
hez, nem véletlenül. A környezetbarát túrák 
új, eddig a résztvevők számára nem tapasztalt 
élményeket kínáltak. Céljuk az volt, hogy a 
helyieket minél nagyobb számban vonják be 
közreműködőként, programgazdaként. Az 

ideérkezők ezért valóban otthon érezhették 
magukat az itt tapasztalt vendégszeretetnek 
köszönhetően. A Hegyháti Tájolóra a térség-
ben élőket is várták, de Vas megye más régi-
óiból, a szomszédos megyékből és Budapest-
ről is érkeztek vendégek a rendezvényre.

„Az biztos, hogy olyan sűrű programot 
szerveztünk a két napra, hogy aki itt volt, 
az rövid idő alatt megismerkedhet a Vasi 
Hegyhát színe-javával” – jelentette ki Deb-
reczeniné Késmárky Flóra. Az ötletgazdák a 
közösségi média segítségével széles körben 
népszerűsítették a programot. A platform jó 
marketing eszköznek bizonyult. Évről évre 
egyre többen jelzik részvételi szándékukat.

„Ez is oka volt annak, hogy mára kétnapos-
sá bővült a tájoló 14 település részvételével és 
17 szabadtéri programhelyszínnel” – hangsú-
lyozta a turisztikai menedzser. Azzal folytatta: 
a szálláshelyek hiánya több éves probléma a 
térségben. A rendezvény jó lehetőség a már 
meglévő falusi szálláshelyek, apartmanok szá-
mára újabb vendégek fogadására. A program a 
Hegyhát turisztikai brand-építését ugyancsak 
támogatja azzal az üzenettel: a szőlőhegyek 
világa újat, többet, másabbat kínál az erre já-
róknak az általuk másutt megtapasztaltakhoz 
képest. A nyugalom, a természetközeliség ma-

napság különösen vonzó hívószónak bizonyul 
a turizmusban. A Hegyháti Tájoló szombati 
és a vasárnapi napja is nagyon gazdag volt 
programokban. Szombaton a Vasvártól kelet-
re eső települések szerepeltek a rendezvény 
kínálatában. Jeliben reggelivel, majd túrá-
val indult a tájolás. A nap sportos része egy 
csehimindszenti futóversennyel, egy oszkói 
parasztolimpiával, valamint kerékpártúrákkal 
folytatódott. Szerepelt a kínálatban Csehiben 
egy paradicsomkert meglátogatása, Olaszfán 
a Kneipp vizesház felkeresése. A gasztronó-
miai ajánlat lecsókészítésről, szilvás, bográ-
csos, kemencés ételekről, vadkovászos ke-
nyérkészítésről és helyi termékek kóstolójáról 
szólt. Vezetett és spontán borkóstolók is sora-
koztak a programban. A Nyitott pincék szom-
baton is, vasárnap is várták az érdeklődőket. 
A szombati nap Szentmihály-napi tűzgyújtás-
sal, valamint az oszkói hegyen a Tom Kondor 
Band koncertjével zárult. Vasárnap a Vasvár-
tól nyugatra eső településeké volt a főszerep. 
Döröskéről teljesítménytúrák indultak, Gerse-
karáton helytörténeti séta, Hegyhátszentpéte-
ren a tájháznál kovácsbemutató, Petőmihály-
fán és Szarvaskenden a szőlőhegy bejárása 
volt a kínálat. Győrváron a kuruc tematika 
jegyében voltak programok. Vasvár mindkét 
nap kivette a részét a tájolóból helytörténeti 
sétával, gasztro-programokkal, színházi ese-
ményekkel. A vasárnap délután a döröskei 
Pajtamozi előadásával zárult. „Sokszínű volt 
a program, amelyet nem rutinok mentén szer-
veztünk. Van egy innovatív, ötfős operatív 
társaság, akik minden résztvevő településsel 
naprakészen tartották a kapcsolatot. így lehe-
tett hatékony a munka, ez volt eredményesség 
fontos záloga” – summázta a Hegyháti Tájo-
lóról szóló tájékoztatót a szervező.   pm

Emlékezés szűkebb keretek között
A koronavírus-járványra tekintettel az idei 
évben a Vasvári Önkormányzat október 6-án 
szűkebb keretek között, koszorúzási ünnep-
ségen emlékezik az aradi vértanúk mártír-
halálának 171. évfordulójára. Az általános 
iskolások ünnepi megemlékezésének meg-

tartását a körülmények nem teszik lehetővé.
A megemlékezés keretében a város lehető-
séget biztosít intézményei, civil szervezetei 
számára koszorú elhelyezésére az 1848/49-
es szabadságharc vasvári honvédjei tiszte-
letére állított emléktáblánál.

Természet, biztonság, élmények

Az olaszfai szőlőhegyen „lejjebb”, egy 
másik pincénél is nagy a vendégszeretet: ro-
tyog a babos káposzta, sül a tócsni, kiváló a 
hegyi levegő. Túrázók állnak meg pogácsáz-
ni, kenyerekbe szorított szaftos húst enni, mi-
közben koccinthatnak a jófajta pálinkákból 
is. Nagy kedvenc a fahéjjal ízesített olaszfai 
körte. Köszönet az összes jóindulatért!

A délelőtti oszkói szüret eredményeként 
a gyerekek délután már vígan kortyolják a 
mustot a hegypásztor kör pincéinek árnyé-
kában. Kinyitott a termelői piac, kapható 
még lépesméz is. Zágorhidi Czigány Ákos, 
több más tisztsége mellett a kör tiszteletbe-
li elnök a pincében elmondja: – A Hegyhát 
sosem volt a történelmi borvidékek része, 
de a borászkodás az emberek mindennapjait 
meghatározta évszázadokon keresztül. A te-
rület alkalmas a szőlőművelésre egészen a 
Rábáig, majd Csepreg-Vaskeresztes-Kőszeg 

térségében indul újra a szőlőtőkés terület, 
ami tipikusan vörösboros vidék. Mi itt határ-
területen vagyunk, mivel Zalában inkább fe-
hérborok vannak. A Hegyháton egy faluhoz 
legalább egy szőlőhegy tartozott, de akár 
kettő vagy három is. Több száz hektáros 
területek kapcsolódtak hozzá, s itt húzódott 
a Borhordó út is. Hagyományosan az önel-
látásról szólt a bortermelés. Minden családi 
ünnepet kiszolgált a saját bor az esküvőtől 
a temetésen át a születésig, kevésbé szólt 
az eladásról. A hegyen alul volt egy gyü-
mölcsös kaszáló szénával, gyümölcsfákkal, 
felette a présház, amely a férfi ak életében 
szinte rekreációs helyszín volt, majd pedig 
a szőlő. A hegypásztor kör olyan területeket 
vett meg, amelyek gazban álltak. Megma-
radtak a direkt termők, ilyen az Othello és 
Noah, de új telepítéseink is vannak. Négy 
fehér fajtánk: a Nektár, a Szürkebarát, a Le-
ányka, a Rizlingszilváni és két kék szőlőnk: 

a Blauburer és a Merlot.
Meskó Krisztián, az Oszkói Hegypásztor 

Kör szakmai vezetője elmondja:
– A délelőtti programok lényege a szüret 

volt, éppen most jön le a hegyről a maradék 
szüretelő, aki leszedte a Merlot is. Volt paraszt-
olimpia kalaplepöcköléssel, csizmahajítással, 
petrencés rúd kitartással. A 27 kilométeres ke-
rékpáros túra legalább 40 emberrel elindult az 
Oszkó–Csehi–Csehimindszent–Bérbaltavár–
Olaszfa–Oszkó útvonalon. Ők a zsíros kenyerét 
elfogyasztása után pattantak nyeregbe – tájé-
koztat. Kérdezzük a pandémia helyzetről, ami-
re azt válaszolja, hogy az ilyen programokon, 
ezeken a helyszínen a távolságtartás adott, a 
fertőtlenítésre van, volt lehetőség – jegyzi meg.

Laki László képgalériája a vasvar.hu ol-
dalon látható. A programról – amely lapzár-
tánkkal egy időben zajlott – következő lapszá-
munkban több fotót is közzéteszünk, s méltó 
módon szólunk a padavatóról is.

(Folytatás az 1. oldalról)
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Múzeumi és szőlőhegyi séta
a Hegyháti Tájoló programjában

A Vasvári Múzeum immár hagyo-
mányosan múzeumi sétával, kolostori 
pincelátogatással, mézbor-kóstolóval és 
szőlőhegyi sétával csatlakozott a Hegyhá-
ti Tájoló programjához. A zord időjárás 
miatt szombaton kevesebben, de vasár-
nap a derűs őszi időben annál többen 
csatlakoztak a megszokott, de közel sem 
szokványos programhoz.

A rövid múzeumi séta során elsősorban 
a távolabbról érkezőknek mutatta be dr. 
Zágorhidi Czigány Balázs múzeumigazga-
tó a Domonkos Rendtörténeti Gyűjtemény 
régi és újabb értékeit. Az újabb értékek közé 
tartozik a „Dominikánus mézbor”, melynek 
legfrisseb, 2019-es évjáratát kóstolhatták 
meg az érdeklődők. Remélhetően az elkö-
vetkező évek „Nyitott pincék” programjai 
során már a kolostor pincéiben kerülhet sor 
a kóstolókra! A pincéket azért romjaikban is 
nagy érdeklődést váltottak ki, helyiek és tá-

volabbról érkezők nagy érdeklődéssel néz-
nék az egykori refektórium maradványait, a 
falakon a barokk stukkókat és a „Nagy Na-
póleon” portréjának töredékeit.

A szőlőhegyi séta első állomása Lukács 
Károly szőlősgazda pincéje volt, ahol a vá-
rosnéző séta résztvevői előtt és után több 
csoport is kapott ízelítőt a vasi vendégszere-
tetből: itt nemcsak nyitott pincére, de igazi 

nyitott szívre is találhat a vándor. Bor, pá-
linka és friss murci mellett számos szőlőhe-
gyi és vasvári anekdota áradt a borospince 
rejtekeiből. Nem véletlenül érdemelte ki a 
Gazda a „Szent Mihály templom őre” tiszte-
letbeli címet: a hely történelmi értékei mel-
lett hitelesen őrzi a hegyháti szőlőhegyek 
vendégváró hagyományait.

A séta végcélja a Szent Mihály-domb, az 
egykori káptalani templom helye volt, ahol 
az érdeklődők – sokan már sokadjára, de 
nem lankadó érdeklődéssel – ízelítőt kaphat-
tak a hely és Vasvár város évszázados törté-
netéből. Most azonban valami újat is megta-
pasztalhattak az ide látogatók: a közösségi 
munka erejét. Az alkalomra egy önkéntes 
csapat rendbe tette a templom helyét, ami re-
ményt nyújt arra, hogy a Szent Mihály-domb 
hosszú távon egy igazi közösségi emlékhely-
lyé váljon. A vasvári szőlőhegy az egykori 
káptalani templom helyével különös elegye a 
természeti, történeti és szakrális tájnak, Vas-
vár kiemelkedő értéke – érdemes felkeresni, 
Nemcsak a Hegyháti Tájoló idején!

Közösségi munka a Szent Mihály-dombon
A Hegyháti Tájoló programjára készülve 

közösségi munkában sikerült rendbe ten-
ni a Szent Mihály-dombon, a „Milleniumi 
kettőskeresztnél” az egykori káptalani temp-
lom helyét. A múzeum felhívására sokan 
jöttek össze kaszával, gereblyével, ágvágó-
val felszerelkezve és egy rövid délután alatt 
sikerült kitisztítani az emlékhelyet. A lelkes 
csapat készül a folytatásra is: a tél folyamán 
szeretnénk kivágni az elszáradt fákat és el-
égetni a munka során felgyülemlett száraz 
gallyakat, tavasszal pedig ismételten meg-
tisztítani a területet, hogy a jövő évben már 
szép kilótó- és pihenőhely várja a vasváriakat 
és az ide látogatókat ezen a különleges han-
gulatú történelmi helyen. A munka folytatá-
sához várjuk a segítőket és támogatókat!
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Tanévkezdés az általános iskolában
A járványügyi helyzetre való tekintet-

tel az ünnepélyes tanévnyitás az elmúlt 
tanév zárásához hasonlóan az eddigiektől 
eltérő módon zajlott.

A legkisebbek ismerkedős délutánja az 
ünnepség előtt már megvalósult augusztus 
28-án. Az elsős kisdiákok elfoglalhatták 
helyeiket a számukra feldíszített tantermek-
ben, átvehették a tankönyveiket, készülhet-
tek az ünnepségre stb.

Az ünnepélyes tanévnyitó két részletben 
zajlott. Augusztus 31-én, hétfőn este az alsó 
tagozatos kisdiákok és szüleik számára „nyílt 
meg a tanév”. Az eddigiektől eltérően a 
sportcsarnok adott otthont a rendezvénynek.

A legifjabb diákok versei után Sejberné 
Szabó Marianna igazgatónő köszöntötte a 
jelenlévőket, külön köszöntve a város pol-
gármesterét Tóth Balázs urat, Dr. Wesselyné 
Kupi Ildikót, Sáry Zoltánt és Horváthné Ka-
pui Zsuzsannát.

Az ünnepi gondolatok után kitért a jár-
vány miatti technikai tudnivalókra, melyek 
minden szülőt, diákot és pedagógust érinte-
nek.

„Az ünnepek teszik szebbé a minden-
napokat – mondta igazgatónő. S ma kettő 
kollégánk is ünnepel. Azt, hogy 30 illetve 
40 éve a pályán vannak. Fülöp Zsoltné Rita 
néni 30 évvel ezelőtt tanárként került intéz-
ményünkbe. Kémiát, technika tantárgyakat 
tanít ma is a felső tagozatos diákoknak. …

Iskolánkban nem gyakori, de ahogy az 
időben megyünk előre, egyre gyakoribb 
lesz, hogy intézményünkből nyugdíjba vo-
nulnak a tanárok. Most szeretném köszönte-
ni Horváthné Kapui Zsuzsanna gyógypeda-
gógus kollégát, aki 1980-ban tanító szakos, 
majd 1983-ban gyógypedagógusi diplomát 
szerzett. 2016-ban a Szombathelyi Nyugat-
magyarországi Egyetemen szakvizsgát tett.

Pedagógusként az első és egyben utol-
só munkahelye a vasvári általános iskola. 
Hosszú évekig az eltérő tantervű tago-
zatunkat irányította, 2017. augusztusától 
nyugdíjba vonulásáig igazgatóhelyettesként 
látta el feladatát. 2018. márciusban minősí-
tő eljárást követően mesterpedagógusi mi-
nősítést szerzett. Kolléganőt jellemezte az 
innovativitás, a tettre készség, a sajátos ne-
velési igényű tanulók iránti elkötelezettség, 
az örök optimizmus, vidámság….

Horváthné Kapui Zsuzsanna gyógype-
dagógust, igazgatóhelyettes asszonyt sze-
retném köszönteni, átadni neki a Pedagógus 
Szolgálati Emlékérmet, és egyben boldog, 
hosszú, szép nyugdíjas éveket kívánok!...

Szeretnék meg egy pedagógust köszön-
teni, aki végzettségét tekintve ugyan peda-
gógus, de sok éve nem a szó legszorosabb 
értelmében kolléganőként segítette mun-
kánkat, azonban nagyon szorosan együtt-
működött velünk. Sok éven át a Szülői 
Közösség, majd később az Iskolaszék és 
2013-tól az Intézményi Tanács elnöki fel-
adatait látta el. Szokták mondani: nincs 
nélkülözhetetlen ember… ez így van, de 
Ildikó, hiányozni fogsz nagyon” – ezekkel 
a szavakkal köszönte meg az igazgatónő a 
sok évi, segítő-támogató tevékenységet.

A pedagógusokat és a búcsúzó elnök 
asszonyt köszöntötte a város vezetője Tóth 
Balázs polgármester és Sáry Zoltán a Szülői 
Közösség elnöke is.

Igazgató asszony nem utolsó sorban 
megköszönte a szülőknek és azon felnőttek-
nek, akik segítettek abban, hogy szép, tiszta 
környezet várja a diákokat az új tanévben is, 
a nem kis munkát az iskolakert építésében, 
kiemelve Sáry Zoltán, SzK elnököt és a Ha-
verok focicsapat tagjait.

A felső tagozatos diákok ünnepsége 
szeptember 1-én, kedden reggel volt. Igaz-
gatónő hosszasan beszélt a kialakult hely-
zettel járó feladatokról. Örömmel mondta 
el, hogy az első emeleti tantermek szinte 
teljes egészében megújultak, majdnem új 
bútorok kerültek be, amire nagyon-nagyon 
kell vigyázni. A megüresedett középiskola 
bútorzata java részt az intézménybe került.

Felhívta a fi gyelmet a fegyelemre, a sza-
bályok szigorú betartására.

Bemutatta az új osztályfőnököket: 5.a 
Ódor Anna, 5.b Varga Gyöngyi személyé-
ben, illetve Csollány Boglárka tanárnőt, aki 
biológiát, természetismeretet, matematikát 
és néptáncot fog tanítani e tanévtől az isko-
lában.

Megköszönte azon diákoknak a munká-
ját, akik a bútorok költöztetésében segítet-
tek, külön kiemelve Riegler-Marton Renét, 
aki sok órán keresztül segített felkészülni az 
új tanévre nem kevés munkával.

„Kedves Diákok, kedves szülők, ked-
ves kollégáim! Hogy milyen lesz iskolánk, 
a tanévünk, az elsősorban rajtunk múlik! 
Mindenkinek tenni kell érte, s egymást 
segítve minden könnyebb. S most, a jelen 
helyzetben még inkább együtt kell mű-
ködnünk, segítenünk kell egymást. A kö-
zös munkához, feladatokhoz sikeres, szép 
együttmunkálkodást kívánok magunknak!” 
– zárta a gondolatait igazgató asszony, s 
egyben a 2020/2021. tanévet megnyitotta, 
aminek fi zikai tényétől valószínűleg jobban 
örültek a diákok, mint más éveken. Hiszen 
fél év után találkozhattak ismét társaikkal.



5VASVÁRI ÚJSÁG2020. szeptember 30.

Gyermekáldás
Dóczi Dominik augusztus 3-án látta meg 
a napvilágot Dóczi Péter és Barbalics 
Kinga kisfi aként. Augusztus 5-én szüle-
tett Krisztánovics József, Krisztánovics 
József és Pataki Vanda gyermeke. Bog-
dán Laura augusztus 13-án jött világra 
Bogdán Róbert és Molnár Kata Anna 
kislányaként. Steier Borbála augusztus 
18-án érkezett világra Steier Zoltán és 
Hegedüs Eszter gyermekeként. Pölöskei 
Olivér Zoltán augusztus 19-én született 
meg Pölöskei Zoltán és Szendrei Nóra 
gyermekeként. Gratulálunk!

Megszűntek a közlekedési dugók
az intézkedés hatására

Az önkormányzat fokozott fi gyelmet kér 
a közlekedőktől a József Attila utca forgal-
mi rendjének megváltozása miatt. A kép-
viselő-testület korábbi döntése értelmében 
néhány hete a Petőfi  utcáról bekanyarodva 
Zalaegerszeg felé egyirányúvá vált az álta-
lános iskola utcájának forgalma.

A legfontosabb cél a gyermekek biztonsá-
gának garantálása volt az iskolába járásnál.

A József Attila utca egyirányúsításának 
ügyét forgalomtechnikai szakember vizs-
gálta és véleményezte korábban. Ezután 
döntött a képviselő-testület az utca közle-
kedési rendjének megváltoztatásáról. Az 
általános iskolába vezető lejtős utca ugyanis 
néhány napszakban szűknek és balesetve-
szélyesnek bizonyult. A jobb oldalon par-
koló autók gyakran nehezítették a kétirá-
nyú forgalmat. Ez különösen a reggeli és a 
délutáni órákban okozott gondot, amikor a 
szülők gyermekeiket iskolába vitték vagy 
hozták el onnan őket gépkocsival. Komoly 

gócpontnak bizonyult az utca, amely két irá-
nyú forgalmat bonyolított, ez okozta a köz-
lekedési dugókat.

Az önkormányzathoz lakossági megke-
resés érkezett, amelyben az egyirányúsítást 
kérték a várostól. Ám voltak, akik továbbra 
is a kétirányú forgalom megtartása mellett 
álltak ki. Aláírásgyűjtés indult a városban 
mindkét véleményoldalról. Végül a többség 
akaratának megfelelően az egyirányúsítás 
mellett döntött a képviselő-testület.

A tapasztalat a több mint egy hónap el-
teltével pozitív. A közlekedési dugók meg-
szűntek, kedvező a helyzet közlekedésbiz-
tonsági szempontból.

A friss forgalmi rend azonban nem biz-
tos, hogy mindenkiben tudatosult már, van-
nak, akik még az egyirányú forgalommal 
szemben közlekednek gépkocsijukkal.

„A rendőrséggel egyeztettünk. Az első 
időszakban még csak fi gyelmeztetnek a 
szabálytalanság miatt. Később a szabálysér-

tésért büntetés is jár majd” – mondta Tóth 
Balázs polgármester.

A forgalmi rend változást sok tábla jelzi 
előre. A táblák közt sebességcsökkentésre 
fi gyelmeztető is szerepel. A forgalomtech-
nikai szakértő tapasztalata szerint ugyanis 
az egyirányú utcákban hajlamosak gyorsab-
ban hajtani az autósok. Ezért van szükség 
a "harmincas" táblákra is. Két bukkanót, 
forgalomlassító akadályt is elhelyeztek az 
érintett szakaszon a cél elérése érdekében.

Az intézkedés során fi gyeltek arra is, 
hogy az egyirányúsítás nehogy a csatlakozó 
mellékutcákban, a közeli kisebb kereszte-
ződésekben generáljon többletforgalmat, 
újabb problémát okozva. A változtatás ta-
pasztalatainak summája: hasznosnak és a 
többség számára előnyösnek bizonyult az 
utca egyirányúsítása a városvezető szerint. 
A döntésben a legfontosabb szempont a 
gyermekek közlekedésbiztonságának ga-
rantálása volt.

Pillanatképek a Ficánkoló Óvoda életéből
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Polgár Csaba textilműveiből nyílt kiállítás
a Castrum Galérián

A minta legvarázslatosabb médiumok 
egyike. A világ óriási mintafelhasználó, 
mintagerjesztő. Ezek a gondolatok is el-
hangzottak Polgár Csaba kiállításának 
megnyitóján, amelyet a Castrum Galéria 
rendezett. Lágyan aláhulló textiloszlopok 
erdeje hirdeti a textilművész munkás-
ságát, innovatív mintakísérleteit a Nagy 
Gáspár Művelődési Központ előterében. 
Textil, a szintén innovációnak számító, 
úgynevezett laufer technikát képviselő 
anyag a földre is került, avatott kezek 
által igazgatva a redőket, így tényleg tel-
jessé válik a textilerdő textilréttel. Külön-
leges befogadói élmény, ahol a látványél-

mény az anyagból, mintákból, színekből 
adódóan szinte tapintásélménnyel is gaz-
dagodik. A nagy méretű textilek biztonsá-
got, védelmet, rejteket is jelentenek egy-
ben. Vitorlaként feszül némelyik.

„Férjem jó ismerője volt a textilnek, az 
anyag technikai kihívásainak. Nyomott 
anyagfüggönyök kerültek most a Castrum 
Galériára” – ismertette az alkotó felesé-
ge Polgárné Varga Zsuzsanna a megnyitó 
előtt. Hozzátette: A posztmodern kezdeté-
től merészen kísérletező művész munkás-
ságát az úgynevezett lauferek is fémjelzik. 
Ez a nagyüzemi textilnyomás technikájá-
nak részeleme volt. Mint itatós működött a 
nagyméretű felületképzésre alkalmas anyag. 
Polgár Csaba mintái ezekre kerültek fel.

„A minta a legvarázslatosabb médiumok 
egyike, a világ pedig óriási mintafelhaszná-
ló, mintagerjesztő. Ezért használta szívesen 
motivumként ezeket Polgár Csaba” – mond-
ta még a mai modern textilművészet fontos 
személyiségéről felesége.

A kiállítást Kiss Lajos, a Los Andinos 
együttes tagja nyitotta meg egy andoki, gi-
táros énekkel. Az Andokban is nagy barátai, 
felhasználói a textilanyagoknak, így mind-
járt ott volt a közös nevező a dal és a kiál-
lítás között.

Polgár Csaba Ferenczy Noémi-díjas 
ipar- és képzőművész textil alkotásait Tóth 
Csaba Munkácsy-díjas festőművész, főis-
kolai docens ajánlotta az érdeklődők fi gyel-
mébe, aki azzal kezdte gondolatait: Ha előre 
tudta volna, hogy ez az andoki dal indítja a 

kiállításmegnyitót, maga is kérte volna egy-
nek az elhangzását: „A láss, ne csak nézz” 
című dalt az Illéstől.

Tóth Csaba azzal magyarázta ezt a fel-
ütést: sokszor van úgy az ember, hogy nézi 
ugyan a kiállítást a maga szépségében, de 
igazán nem tudja, mit is kellene meglátnia 
benne.

„Így van ez a mostani tárlata esetében 
is. Ugyanis látszólag iparművészeti a kiál-
lítás, a lakás különböző részeinek kellékei 
tekinthetőek meg. De látni kell, hogy a mű-
vek egytől egyig képzőművészeti alkotások, 
táblaképek” – hangsúlyozta a festőművész.

Tóth Csaba Polgár Csaba egykori tanár 
kollégája munkásságát végig nyomon kö-
vette, érdekelte a művész életútja.

Elhangzott: bár a művész textilanyagok-
ra alkotott, végig táblaképekben gondolko-
dott, az egyetemes művészettörténet prob-
lematikájával küzdött. A 60-as években új 
utakat járt, expresszív, szürreális, absztrakt 
művek születtek keze alatt. Több újító stí-
luskísérletével a neo-avantgarde egyik ha-
zai képviselőjének, úttörőjének, első vona-
lába tartozónak nevezte a tárlat megnyitója 
a textilest.

A stílusok sorolása is folytatódott. Polgár 
Csaba a magyar minimal art egyik első szá-
mú képviselője a magyar művészek közt. 

Egyik fő műve, amely Vasváron is látható, 
a Nemzeti Galéria, a Szombathelyi Képtár 
vagy a Ludwig Múzeum kortárs gyűjte-
ményébe kívánkozik. Művészetére a 80-as 
évek trans-avantgarde hulláma, aztán az új 
szenzibilitás is hatott.

„Polgár Csaba a textilművészet területen 
bontakozott ki, de táblaképekként kell értel-
mezni műveit, ami a képzőművészet világa. 
Ugyanis mindig képekben gondolkodott, 
képekben mutatta meg a világról alkotott 
véleményét” – fogalmazta meg következte-
tését Tóth Csaba.

Arról is beszélt: A Ferenczy Noémi-díjas 
alkotó a földön járt, de ideákban gondolko-
dott. Volt egy álma, amely sajnos nem való-
sult meg. Raktár múzeumról álmodott, ahol a 
művészek hagyatéka méltó helyet kaphat. A 
mű ugyanis egy adott korban megszületik, de 
akkor kevesen ismerik fel az értéket. Két -há-

romszáz év is kell hozzá, hogy az utókor helyi 
értéken kezelje, felfedezze az alkotásokat. A 
hagyatékok gondozóinak, az intézményeknek 
közös érdekek mentén kellene utat találnia 
az erkölcsi és esztétikai értékeket hordozó 
művek megőrzésére. Ez országos probléma, 
amelyre megoldás még nem született.

„Polgár Csaba a hazai neo-avantgarde je-
lentős képviselője, egyik fő helyet foglalja 
el a művészettörténeti korszak hazai képvi-
selői között” – jelentette ki végső következ-
tetésként a Munkácsy-díjas festőművész.

A megnyitóbeszéd után Gergye Rezső in-
tézményvezető egy az alkalomra palackozott 
bort adott át a művész özvegyének, Polgárné 
Varga Zsuzsannának és Tóth Csabának. A 
címkén egy Nagy Gáspár vers szerepelt:

Valahol örökké
Valahol mindig eltűnik
valahol mindig megtalálják
valahol mindig temetik
valahol mindig exhumálják
és
örökké nekünk szegezik
örökké fényes ellenpélda
örökké rajtunk keresik
örökké mégis bennem él ma!
A Castrum Galéria tárlata október köze-

péig látogatható.
Pogács Mónika

Laki László képgalériája a vasvar.hu ol-
dalon tekinthető meg.
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„Ne aludj el dísztelen, ne ébredj föl fénytelen!”
Devecseri Zoltán író-olvasó találkozója a könyvtárban

Több versét is a Kossuth-díjas Nagy 
Gáspár ihlette Devecseri Zoltán költő-
nek, aki „Egy a kőmívesek közül” című 
találkozóján beszélt saját verseiről, ba-
rátairól, mesterekről, költészetről szept-
ember elején a Bendefy László Városi 
Könyvtárban. A „Köszönjük, Magyaror-
szág” pályázat díjazottját Gergye Rezső 
népművelő kérdezte. A találkozón Tóth 
Zsanett és Bodó Anita elevenítette meg a 
költemények szövegeit.

Gergye Rezső köszöntötte az író-olvasó 
találkozón megjelenteket. Majd emlékezte-
tett arra, hogy Devecseri Zoltán az Őrtüzek 
kapcsán volt már vendége a Hegyhátnak és 
A költő hazatér című rendezvény ítészeként 
is zsűrizett már a városban. Megjegyezte, 
hogy a pandémia miatt a kormány a költő-
ket próbálja ösztönözni a kis létszámú talál-
kozók megtartásával, ilyen volt ez is.

Devecseri Zoltán Vasvárt és környékét 
irodalombarát kiskörzetnek tartja, emellett 
dicsérte a művelődési központ igazgatójá-

nak ehhez kapcsolódó fontos szerepét. A 
költő egykoron a soproni Széchenyi István 
Gimnáziumban érettségizett. Itt szívta ma-
gába az irodalom és elsősorban a versek 
szeretetét. Ennek hatására vált magyarta-
nárrá és könyvtárossá.

– Nagy Gáspárnak szerkesztőtársa vol-
tam a szombathelyi főiskolán kiadott Jelent-
kezünk folyóiratnál. Tulajdonképpen Gazsi 
fedezett fel bennünket egykor. Ő felsőbb éves 
volt és bevont minket a szerzői, szerkesztői 
munkába. Aztán a Sor című 1971-es, tíz vasi 
költőt bemutató antológiába is bekerülhettem 
vele együtt – mondta Devecseri Zoltán kap-
csolatuk és barátságuk kezdeteiről.

– A szombathelyi főiskoláról sok hely-
ről kaptunk állásajánlatot, 1972-ben, friss 

házasokként a somogyiak hívását fogadtuk 
el. Majd 1973-ban Csurgónak szüksége volt 
két népművelőre, emellett Csokonai is jó 
hívónévnek bizonyult, így átköltöztünk erre 
a településre. Majd Bonyhádon még a Per-
czel-kastélyban is laktunk, például itt élt és 
alkotott éveken át hajdanán Vörösmarty. De 
Bonyhádhoz Petőfi , Illyés is kötődik. Dol-
goztam Szekszárdon is könyvtárosként. Az 
intézménybe az irodalom nagyjai érkeztek 
a hívásomra, mint például: Mészöly Miklós, 
Nagy Gáspár, Nagy László, Tamás Meny-
hért, Fábián Zoltán, Csoóri Sándor vagy ép-
pen Csorba Győző.

Beszéltek arról, hogy megrendelésre írt-e 
verset. A költő elmondta: jó, ha sok időt ad-
nak rá, bár a határidő nagy múzsa. Ilyenkor 
ihletként hívóverseket adtak. Mint mondta: 
a képzőművészet is hatással tud lenni egy 
versíró teljesítményére.

Megvitatták, hogy a megzenésített vers 
jó-e vagy szentségtörés, de arra jutottak, 
hogyha jól bánnak a költeménnyel, akkor az 
nem lehet rossz. Devecseri Zoltán megje-
gyezte, hogy Kovács Gábor zenésszel, nép-
zenésszel, zeneszerzővel nagyon jól együtt-
működnek. Elhangzott Ébredjünk fényesen! 
című szombathelyi verse is.

Gergye Rezső a találkozó végén meg-
jegyezte, hogy 10 érdeklődő, plusz a költő 
vett részt a rendezvényen, amelyről eszé-
be jutott Jékely Zoltán A marosszentimrei 
templomban című versének ez a sora:

„Tízen vagyunk: ez a gyülekezet,
a tizenegyedik maga a pap”

Közlekedési rend változása vasvári temetőnél 
mindenszentek és halottak napja idején

Értesítjük a vasvári temetőbe látogató-
kat, hogy október 31-én 8 órától november 
1-én 22 óráig a Vasvár, József Attila utcai 
temetőnél megváltozik a forgalmi rend az 
alábbiak szerint:

– A temető gépjárművel történő meg-
közelítése egy irányból lehetséges a Petőfi -
Barabás-Esze T. útvonalon,

– József Attila utca Esze T. utca – Pető-
fi  utca közötti szakaszán gépjárművel csak 
egyirányban lehet közlekedni a Petőfi  utca 
irányába, a Petőfi  utca felöl behajtani nem 
lehetséges,

– az Esze Tamás utcában gépjárművel 
csak egyirányban lehet közlekedni a József 
Attila utca irányába.

A közlekedés biztonságának fenntartása, 
a balesetek és a forgalmi torlódások meg-
előzése érdekében a rendőrök a polgárőrök-
kel közösen fogják segíteni a közlekedést.
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Megújul a Vasvári Csónakázótó
Újabb horgászturisztikai fejlesztések indulnak Vas megyében

A Sporthorgász Egyesületek Vas Me-
gyei Szövetsége a közelmúltban tartotta 
projektindító rendezvényét a Vaskeresz-
tesi Alpesi Fogadó és Horgászturisztikai 
Központban, ahol a közeljövőben terve-
zett horgászturisztikai fejlesztéseket is-
mertették. A most elnyert több mint 136 
millió forintos TOP-os támogatásból a 
Vasvári Csónakázótó, az Abért-tavak, a 
Máriaújfalui Hársas-tó és a Celldömölki 
tó újul majd meg.

Seregi Miklós, a Vas Megyei Horgász 
Szövetség elnöke köszöntötte a megjelente-
ket, és elmondta: "piros betűs" ünnep a mai 
a Vas megyei horgászok életében, hiszen ma 
egy sikeres pályázat tényét tudjuk bejelen-
teni. A szövetség korábban a „Vas Megyei 
Területfejlesztési Stratégiával összhangban 
a Széchenyi 2020 program" keretében már 
nyert TOP-os pályázaton, akkor 110 millió 
forintból nyolc helyszínen kilenc projektet 
valósítottunk meg. A mostani projektben 
az Abért-tavak, a Máriaújfalui Hársas-tó, a 
Vasvári Csónakázótó és a Celldömölki tó 
újul majd meg.

„Ennek a pályázatnak nem csak a hor-
gászok örülhetnek, hanem a horgászok csa-
ládtagjai is, illetve rajtuk kívül mindenki, 
akik használják ezeket az eszközöket, fej-
lesztéseket, amiket ezekből a pályázatokból 
megvalósítunk. Hét évvel ezelőtt alig vol-
tunk mi horgászok többen, mint négyezren, 
idén pedig tizenegyezer regisztrált horgászt 
tartunk nyilván - mondta el, majd hozzátet-
te: ha a családtagjaikkal is számolunk, ak-
kor elmondhatjuk, hogy csak itt a megyé-
ben körülbelül negyvenezren használják a 
Sporthorgász Egyesületek Vas Megyei Szö-
vetsége által megvalósított fejlesztéseket, és 
ezeknek a családoknak a rekreációs tevé-
kenységeiért felelősek. Az elmúlt években 
több projektet is elnyertünk, ezek keretében 
nyolc tó tudott teljesen megújulni és kultu-
rált környezetet biztosítani a horgászoknak, 
és a tavakhoz látogatóknak, a mostani pro-
jektben pedig négy új helyszínen fogunk fej-
lesztési tevékenységeket folytatni.”- fejezte 
be köszöntőjét Seregi Miklós, majd felkérte 
Majthényi Lászlót, a Vas Megyei Közgyű-
lés elnökét, hogy mondja el gondolatai.

„2014. augusztusában ültünk le először 
beszélgetni Puskás Norberttel arról, milyen 
fejlesztési elképzeléseik vannak. Ekkor el-
készült egy nagyon komoly szakmai anyag, 
amihez számokat is rendeltek annak készí-
tői. Amikor elindult a Terület és Település-
fejlesztési Operatív programnak a megyei 
megvalósítása, akkor sikerült a mostaninál 
szerényebb összeggel, 110 millió forinttal 
nyolc helyszínen kilenc projektet megva-
lósítani. - kezdte gondolatait Majthényi 
László. Rámutatott arra, a fejlesztések si-

kerét mindenki láthatja, tapasztalhatja, aki 
ezeknek a tavaknak a környékén horgá-
szott, vagy családjával, baráti társasággal 
időt töltött. A Vas megyei közgyűlés elnöke 
örömét fejezte ki arra vonatkozóan, hogy 
eljutottunk oda: sikerült a TOP keretein be-
lül négy új helyszínt is bekapcsolni a hor-
gászturisztikai fejlesztésbe. Sokat változott 

a világ az elmúlt négy öt hónapban, de ez 
megerősít minket abban, hogy a kisebb lép-
tékű fejlesztések, amik megvalósultak, azok 
továbbra is piacképesek, azokra továbbra is 
van igény.”

V. Németh Zsolt miniszteri biztos, or-
szággyűlési képviselő örömét fejezte ki a 
megvalósuló beruházásokkal kapcsolatban, 
hogy a megye több pontját is érintik a fej-
lesztések. „Megváltozott a világ, és bár ez 
egy horgászturisztikai fejlesztés, de nem az 
lesz a legfontosabb, hogy hány vendégéj-
szakát indukál. Biztos és kimutatható, hogy 
a horgászturizmus nagyon fejlődőképes 
ágazat, de mégiscsak az a legfontosabb ele-
me, hogy jól érezzük magunkat, itt Vas me-
gyében, a saját közösségünkben.” - mondta 
el, majd rámutatott: tavasszal két területen 
is látványos változások voltak: az egyik, 
hogy a kiskertek még soha nem voltak eny-
nyire gondozottak, felértékelődött a falusi 
lét, a saját környezetünkben való tevékeny-
ség, a természet felé fordulás. A másik pe-
dig, hogy soha ennyi ember nem látogatott 
még ki a tavakhoz. A járvány időszakában 
felismertük, hogy van olyan tevékenység, 
ami közben biztonsággal vigyázhatunk 
egymásra, és valami ellentéteset csinálunk 
azzal, mint például a nagyon távoli célok 
felkeresése, külföldi élmények hajszolása. 
Az önkormányzatoknak szintén gratulálok, 
hiszen a tavak színterei a szabadidő hasznos 
eltöltésének, és például Vasváron kapcsoló-
dik ez más, tó körüli attrakcióhoz is."

A TOP-1.2.1-15-VS1-2019-00009. szá-
mú "Horgászturisztikai fejlesztések Vas 

megyében című pályázat részleteit a 44 
vasi és 6 zalai horgászvízen gazdálkodó, 
napjainkra már 11 ezer horgászt összefogó 
horgászszövetség ügyvezető elnöke, Puskás 
Norbert ismertette. A tervezett fejlesztések 
célja, akárcsak korábban, ismét az, hogy a 
megújuló horgásztavak és környezetük az 
idelátogatók rekreációs igényeit minél job-
ban kiszolgálja, rendezettebb körülménye-
ket biztosítva a szabadidő eltöltéséhez. A 
horgászati fejlesztések közcélúak, a tavak 
nincsenek körbe kerítve, így bárki által sza-
badon látogathatók.

A vízpartok horgászturisztikai fejlesz-
tése érdekében az utak, parkolók, rézsűk, 
műtárgyak karbantartására, valamint padok, 
pihenőhelyek, információs táblák elhelye-
zésére is sor kerül. A pályázathoz készült ta-
nulmánytervek alapján összesen 162 kültéri 
elem lesz kihelyezve és mintegy 6-7 ezer 
négyzetméternyi partszakasz kerül megújí-
tásra a tervek szerint a jövő év végéig.

A Vasvári Csónakázótó körül megújul a 
sétány, két tisztásos területen szalonnasütők, 
pihenőhelyek létesülnek. Szelektív hulladék-
sziget kerül kialakításra, tábori wc, valamint 
mozgáskorlátozott horgászstég, és a pályázat 
fontos eleme a természetközeli horgászhely, 
partszakasz kialakítása több, mint négyszáz 
méteren. Fák, cserjék ültetése, és füvesítés 
teszi szebbé majd a környezetet. A fejleszté-
sekhez kapcsolódó kötelező marketingtevé-
kenység keretében kiadványok, a megújított 
horgászvizeket bemutató online tartalmak, 
valamint vízalatti mederviszonyokat bemu-
tató térképek is elérhetőek lesznek.

Az Abért tavaknál a Lukácsháza felöli ol-
dalon "horgászparkoló" létesül, tűzrakóhely, 
pad-asztal garnitúrák kihelyezése mellett, 
rendezvénytér, tábori wc, illetve szelektív 
hulladéksziget is létesül. A parkoló megkö-
zelítéséhez szükséges szerviz út zúzalékos 
javítása is megtörténik. A Celldömölki-tó 
körül is több pad-asztal garnitúra, játszó-
elemek, és a tó körüli sétány felújítása teszi 
majd lehetővé a tó körüli szabadidő hasznos 
eltöltését. A területen hulladékgyűjtőket, tá-
bori wc-t helyeznek el, itt is felújításra kerül 
a parkoló, és létesül 30 db horgászhely is.

A Hársas-tó megújításának legnagyobb 
eleme a villamos hálózatfejlesztés (840 
méterföldkábel elhelyezése, elosztó szek-
rény és fogyasztás mérőhely kialakítása, 
turisztikai kamera). A tavat és környezetét 
komfortosabbá teszik a új tűzrakóval, több 
pad-asztal garnitúrával tó körül, rönkfa 
játszóelemmel. Létesül mozgáskorlátozott 
horgászstég, és a meglévő homokozóhoz 
napvitorla, valamint egy turiszt ikai kamera 
is létesül.

Forrás: www.vasivizeken.hu
Fotó: Laki László 
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Folytatódik az agrárcenzus
Szeptember 19. és november 22. között összeírók keresik fel a gazdákat

Folytatódik a Központi Statisztikai 
Hivatal (KSH) mezőgazdasági összeírá-
sa, az Agrárcenzus 2020, amely során 
személyesen keresik fel a gazdákat az 
összeírók. A hazai mezőgazdasági ter-
melés aktuális helyzetét felmérő, teljes 
körű, országos felvételből nyert adatok a 
következő évek döntéseit, forrásfelhasz-
nálását alapjaiban befolyásolják, ezért a 
pontos válaszadás a mezőgazdaságban 
dolgoz ók kiemelt érdeke. A felmérés 
első szakasza – amelyben online lehetett 
kitölteni a kérdőívet – június 5. és 30. 
között volt.

Agrárcenzust tízévente hajtanak végre a 
világ minden táján, az Európai Unió tagál-
lamaiban erre 2019 ősze és 2021 tavasza kö-
zött kerül sor. A KSH az idei összeírás során 
megkeres minden olyan egyéni gazdaságot, 
amelyek a korábbi felmérések, illetve az ad-
minisztratív nyilvántartások alapján értéke-
sítési céllal végezhetnek termelést, továbbá 
valamennyi mezőgazdasági tevékenységet 
végző gazdasági szervezetet. A népszámlá-

lások után a második legtöbb embert érintő 
felmérés hazánkban, összesen mintegy 750 
ezer címen valósul meg.

A felmérésben a KSH adatokat kér töb-
bek között a növénytermesztési jellemzők-
ről, állatállományról, a mezőgazdaságban 
dolgozókról, illetve a gazdaságok egy részé-
től az épületekről, trágyázási módszerekről, 
továbbá a hazai információigényeket fi gye-
lembe véve az agrárdigitalizációról is. Így 
az összegyűjtött adatok széleskörű elemzési 
lehetőséget biztosítanak majd.

„A következő évek hazai és EU-s támo-
gatási és egyéb agrárszakmai döntései-
hez szükségesek a pontos információk, így 
minden gazdálkodónak érdeke fűződik a 
kitöltéshez. Az adatok összesített formában, 
nyilvánosan is elérhetők lesznek, amelyek a 
gazdák döntéseit is segíthetik” – mondta Dr. 
Vukovich Gabriella, a KSH elnöke.

Az összeírás két hullámban valósul meg: 
június 5–30-a között az érintettek egy ré-
sze online felületen tölthette ki a kérdőívet, 
szeptember 19. és november 22. között 

pedig az agrárcenzus kérdéseire összeírók 
segítségével válaszolhatnak azok, akik nem 
vettek részt a felvétel nyári szakaszában. A 
maszkot viselő összeírók szigorúan ügyel-
nek a közösségi távolságtartás szabályainak 
betartására, a rendszeres kézfertőtlenítő 
használatára és az érintésmentes kommuni-
kációra.

Az adatszolgáltatást kormányrendelet 
írja elő, így az érintettek számára a válasz-
adás kötelező. Az adatokat a KSH statiszti-
kai célra gyűjti, azokat csak összesítve, név 
nélkül publikálja.

Az elektronikus adatgyűjtés és a pontos 
adatszolgáltatás lehetőséget nyújt arra, hogy 
az agrárcenzus előzetes adatait már 2021 ta-
vaszán megjelentesse a KSH. A részletes, 
településszintű adatok 2021 végén válnak 
hozzáférhetővé.

További információ az Agrárcenzus 
2020 mezőgazdasági összeírásról a kö-
vetkező linken érhető el: www.ksh.hu/
agrarcenzusok_agrarium_2020

www.facebook.com/vasvarrol • www.vasvar.hu
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Legendás pedagógus és sportember ment el
A vasvári Bognár Károly 

ebben az évben távozott el az 
élők sorából. A pandémia elleni 
védekezés első hulláma elvonta 
a fi gyelmet arról, hogy a város 
egykori meghatározó alakja el-
hunyt. Emléke azonban örök! A 
hatvanas években kilenc éven át 
volt gimnáziumigazgató Vasvá-
ron, aztán két helyen is atlétikai 
vezetőedző. Szíve mégis vissza-
húzta tanítani a helyi középis-
kolába, majd immár nyugdíjasként belekóstolt 
a közéletbe is. A város alpolgármestere volt 
négy évig 1994 után. A Vasvári Újságnak kilenc 
éve nyilatkozott. Emléke előtt szerettünk volna 
adózni azzal, hogy felelevenítjük gondolatait.

„– Ormánsági születésű vagyok és Ba ra nya-
szent lőrincen jártam középiskolába. Itt kezdő-
dött az atlétikával való ismerkedésem. Mivel a 
testnevelő tanárom súlylökő volt, rábeszélt, hogy 
én is próbálkozzak meg vele. Leigazoltak a Pécsi 
Dózsába és negyedikes koromra már nagyjából 
beérett a mozgásom. 12 méter 65 centivel meg-
nyertem az országos középiskolai bajnokságot, 
de akkor mi is a nagy súllyal a 7/4-essel dobtunk. 
Ekkor pechemre bevittek katonának, és két évet 
le kellett ott húznom. Még leérettségizni is csak 
a szabadságom alatt tudtam…

– Ez 1951-52-ben volt, ilyen idők jártak ak-
kor. A sereg után egy évet a pécsi járási tanácson 
dolgoztam, majd ’54-ben felvettek a testnevelé-
si főiskolára. Aztán ott bontakozott ki az atléti-
ka iránti komolyabb érdeklődésem és tudásom. 
Ott persze mindenféle sportággal foglalkozni 
kellett. Koltay Jenő volt az edzőm. Az ’55-ös 
magyar bajnokságon negyedik lettem. Aztán 

mikor ’58-ban Vasvárra kerültünk 
a feleségemmel együtt, itt folytat-
tam a Haladásnál a versenyzést. 
Többször nyertem megyei bajnok-
ságot. Persze a munka mellett már 
nem tudtam olyan aktivitással atle-
tizálni, mint ahogy szerettem vol-
na… Tízpróbában is indultam, de 
egy térdműtét ezt keresztülhúzta. 
Értem el negyedik helyet is tízpró-
bában, de a súlylökés, a diszkosz-
vetés volt a fő sportágam.

– A város partner tudott lenni a sporttal kap-
csolatos elképzelései megvalósításában?

– Vasváron sikerült megkedveltetnem a di-
ákokkal az atlétikát. Akkor négytusa volt a fő 
szám, bekerültünk az országos döntőbe is 1960-
ban. Ez az általános iskolásokkal volt, itt ’59-től 
szakfelügyelő voltam. 1962-ben átkerültem a 
középiskolába igazgatónak és ott is fi gyeltem az 
atlétikára, és megyei szinten hamarosan szép is-
kolai eredményeink születtek. Egy versenyzőnk 
az országosra is eljutott. Ahogy idekerültünk – a 
hatvanas évek elején – először is pályákat kellett 
építenünk a gimnázium udvarán. Sorban a kézi-
labda, aztán az atlétika és a teniszpályát. Előtte 
nem volt se tornaterem se pálya. Mikor először 
felrajzoltam a táblára, hogy fog majd kinézni, 
a gyerekek hitetlenkedtek, hogy úgysem lesz 
belőle semmi. Még késő este is mentünk teher-
autóval feketesalakért Püspökmolnáriba, mert a 
gőzösök ott ürítették le a vasútnál. Aztán össze-
fogással sikerült mindent megcsinálni, vörös sa-
lakot szerezni, beszintezni, bekeríteni a pályát. 
Azóta is az szolgál, immár felújítva.

– Aztán „stílszerűen szólva” mégis más pá-
lyákon szerepelt néhány évig.

– Én voltam az első edzője Németh Palinak 
is a Haladásnál, s a barátságunk megtartott a ha-
láláig. 1971-től a gimnáziumi igazgatóságomat 
követően a megyétől felkértek a Haladásnál a 
vezető edzői teendők ellátására. Itt voltam három 
évig, majd ugyancsak vezető-edzősködtem Du-
naújvárosban is egy évig. Ezután visszajöttem 
Vasvárra tanítani, hiszen ide kötöttek a családi 
szálak. Időközben elvégeztem a történelem és 
fi lozófi a szakokat is, mert a testneveléssel csak 
kevés óraszámban tudtak volna foglalkoztatni.

– Úgy tudom volt még egy másik fejezete is a 
sportpályafutásának.

– Németh Pali beszélt rá, hogy induljak a ve-
terán bajnokságokon. Ez 1986-ban volt, ekkor 
már 56 éves voltam. Malmőben rendezték a Ve-
terán Európa Bajnokságot, ott lakott az unoka-
öcsém, így a szállás nem okozott gondot. Nyolc 
napig tartott, és a költségeket nekünk nevezők-
nek kellett állni. Súlylökésben ezen az EB-n 
hatodik lettem, s két év múlva Veronában pedig 
nyolcadik diszkoszban. Később már nem indul-
tam, mert messze voltak a versenyek: Ameriká-
ban, Finnországban és sokba is kerültek volna.

– A családban persze nem egyedül sportolt.
– A feleségem korábban még a TF csapatá-

ban volt NB I-es kézilabdázó. De kosarazott és 
teniszezett is. Mikor idekerültünk még a szom-
bathelyi cipőgyár NB I-es csapatában is játszott 
egy évig. Aztán ahogy jöttek sorban a gyerekek 
már nem nagyon volt ideje…”

(Részlet a Vasvári Újság, 2011. október 15-
ei lapszámából)

A kilenc évvel ezelőtti interjú fi a, Szabolcs 
kiemelkedő sportsikereivel folytatódik, így volt 
kinek átadnia a stafétabotot, mint sportember-
ként, mint pedig edzőként egyaránt.

Tájékoztató szociális célú tűzifa juttatásról
A Belügyminiszter döntése alapján 2020. 

évre Vasvár Város Önkormányzata 239 köb-
méter szociális célú tűzifa vásárlására szerzett 
jogosultságot. Az önkormányzat a rendelke-
zésre álló készlet erejéig vissza nem téríten-
dő természetbeni támogatást, tűzifát biztosít a 
szociálisan rászoruló családnak, egyedül élő 
személynek.

A szociális rászorultság vizsgálatakor 
előnyben kell részesíteni azon kérelmezőket, 
akik a szociális igazgatásról és szociális ellá-
tásokról szóló 1993. évi III. törvény (további-
akban: Sztv.), valamint az e tárgykört szabá-
lyozó helyi önkormányzati rendelet alapján 
leginkább rászorultak, az alábbi szempontok 
szerint:

a) akik települési lakhatáshoz kapcsolódó 
támogatásra jogosultak,

b) a gyermekek védelméről és a gyámügyi 
igazgatásról szóló 1997. évi XXXI. törvény-
ben szabályozott halmozottan hátrányos hely-
zetű gyermeket nevelnek,

c) 3 vagy több gyermeket vagy, tartósan be-
teg gyermeket nevelnek,

d) a fogyatékkal élők,

e) akiknél kihűlés vagy fagyhalál veszélye 
áll fenn,

f) akik a Sztv. alapján aktív korúak ellátásá-
ra, időskorúak járadékára jogosultak.

A tűzifa támogatás ugyanazon ingatlanra la-
kosonként egy-egy jogosultnak állapítható meg, 
egy fűtési idényben csak egy alkalommal (kivé-
ve kihűlés vagy fagyhalál veszély fennállása ese-
tén), kizárólag természetbeni ellátás formájában.

Amennyiben egy önálló ingatlanról több 
kérelem érkezik, az elbírálás a kérelem beér-
kezés sorrendjében történik.

Nem kérhető szociális célú tűzifa támoga-
tás az üresen álló, nem lakott ingatlanra, illet-
ve azon ingatlanra, ami tűzifával nem fűthető.

A szociális rászorultság vonatkozásában e 
juttatás annak adható, akinek családjában az 
egy főre jutó havi jövedelem nem haladja meg 
az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb 
összegének 200%-át (jelenleg: 57.000 Ft-ot), 
egyedül élő esetén az öregségi nyugdíj min-
denkori legkisebb összegének 250%-át (je-
lenleg: 71.250 Ft-ot), továbbá rendkívüli élet-
helyzet – különös méltánylást igénylő súlyos, 
tartós betegség, egészségkárosodás – esetén az 

egy főre jutó havi jövedelem a kérelmező csa-
ládjában nem haladja meg az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb összegének 260%-át 
(jelenleg 74.100 Ft-ot), egyedül élő esetén az 
öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb össze-
gének 500%-át (jelenleg 142.500 Ft-ot).

A szociális tűzifa támogatás megállapítása 
iránti eljárás kérelemre indul.

Kihűlés vagy fagyhalál veszélyének észle-
lése esetén a Szociális és Gyermekjóléti Köz-
pont gondozójának javaslata alapján az eljárás 
hivatalból is indítható.

Az igényeket 2020. október hó 26. napjáig 
lehet benyújtani a Vasvári Polgármesteri Hi-
vatal Szervezési, Jogi és Igazgatási Osztályán.

A kérelem elbírálásáról – a szociális ke-
rekasztal ajánlását fi gyelembe véve – Vasvár 
Város Polgármestere dönt.

A szociális tűzifa juttatásért az önkormány-
zat semminemű ellenszolgáltatást nem kér.

A tűzifa átvételét a jogosult írásbeli átvételi 
elismervény aláírásával igazolja. A tűzifa ház-
hozszállításáról 2021. február 15-ig az önkor-
mányzat térítésmentesen gondoskodik.

Vasvár Város Önkormányzata
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Mária, édes vasvári Szűzanya,
rózsafüzér királynéja

Óvatosan, egymásra vigyázva, a koro-
navírus járvány idején két nagy búcsút 
tartottunk városunkban, augusztus 14-
15-én és szeptember 5–6-án: a Nagybol-
dogasszony búcsút és a Mária neve napi 
búcsút. Ez utóbbi eredetileg szeptember 
12-ére esik. Bár korábbi terveink szerint 
nem akartuk erre az időpontra tenni a 
búcsút a tervezett eucharisztikus kong-
resszus miatt, de a kongresszus a járvány 
miatt sajnos elhalasztódott, ezért az utol-
só pillanatban már nem akartuk módosí-
tani az időpontot.

Mindkét búcsú alkalmat adott arra, hogy 
keresztényként kifejezzük tiszteletünket 
Szűz Mária, égi édesanyánk iránt. Máriá-
nak fontos helye van az Egyház életében, 
ahogyan a mi keresztény életünkben is. En-
nek fontossága egész szeptember folyamán 
hangsúlyt kapott. Az Anyaszentegyház há-
romszor mutatott rá Szűz Mária személyére: 
szeptember 8-án, Kisboldogasszonykor az ő 
születését ünnepeltük, szeptember 12-én az 

ő nevét tiszteltük, végül szeptember 15-én 
fájdalmas anyánknak szólítottuk Máriát.

Így ezeken az ünnepeken, a hónap folya-
mán többször is lehetőségünk nyílt tekinte-
tünket Szűz Máriára emelni. Tudjuk azt is, 
hogy minden évben szeptember a Szentírás, 
a Bibliának, mint Isten szavának a hónapja. 
Mégis most Máriát tiszteltük. A Bibliában 
Máriának is helye van. A Szentírás arról 
számol be, hogy jegyese volt a Dávid há-
zából való Józsefnek Názáretben (Mt 1, 
16, 18-20). A Biblia különös hangsúllyal 
számol be arról is, hogy Mária személye-
sen találkozott Isten Igéjével, Isten szavá-
val, amikor Gábor angyal hírül adta neki, 
hogy fi út fogan a Szentlélektől, aki nép-
ének megváltója lesz, és Jézusnak kell hív-
nia (vö. Lk 1,26-38). Így Mária magában 
hordozta a megtestesült Igét. Mária szűzen 
szülte meg gyermekét egy istállóban Bet-
lehemben, ahová a népszámlálási összeírás 
miatt kellett mennie Józseffel. Heródes ül-
dözése elől Egyiptomba menekültek, majd 
Názáretben telepedtek le (vö. Mt 2,13-15). 
Később, a kánai menyegzőn történt Jézus 
első csodája, amely Mária közreműködésé-
vel valósult meg (vö. Jn 2,1-5). Végül János 
evangélista azt is érzékelteti, hogy Jézus a 
kereszten kedves tanítványának, Jánosnak 
gondjaira bízta anyját, aki ott állt fi a ke-

resztjének tövében (vö. Jn 19,25-27). Ezek 
az események világossá teszik számunkra, 
és segítenek nekünk, hogy megértsük Má-
ria szerepét Jézus életében, sőt a mi saját 
életünkben is.

Itt az október, a rózsafüzér hónapja. Mi-
vel Mária a rózsafüzér királynéja, ragadjuk 
meg ezt az alkalmat! Imádkozzunk, el-
mélkedjünk a szent olvasók titkain együtt, 
családjainkban, közösségeinkben! Kérjük a 
Szűzanya segítségét, közbenjárását, hogy az 
ő Fia oltalmazza városunkat, az itt élőket, 
dolgozókat, látogatókat és átutazókat! A ró-
zsafüzér imádsággal szólítsuk meg az édes 
vasvári Szűzanyát!

Mária, szent Szűz, szép Virág, Mennyek-
ben lobbant mécsvilág, könyörögj érettünk!

Szíved az égi mátkaság, hétszeres tőrrel 
járta át, könyörögj érettünk!

S hogy hazahívtak, mennybe fel, ott is 
csak értünk könnyezel, könyörögj érettünk!

Tengernyi kín az életünk, azért, mert so-
kat vétkezünk, könyörögj érettünk!

Mégis, hogy el nem vitt az ár, tőled van, 
édes fénysugár, könyörögj érettünk!

A szívünk most sem csügged el, mert most 
is értünk könnyezel, könyörögj érettünk!

Tebenned bízunk, Mária, Édes Vasvári 
Szűzanya. Könyörögj érettünk!

Mawasala Mbela Fabien, SVD

Gyakorlat a vasvári plébánián
James Jimson Pullappallilnak hívnak. 

1993. április 14-én születtem Indiában. Az 
Isteni Ige Társaságához 2011-ben csatla-
koztam. A noviciátusi idő/próbaidő után, 
2017. június 10-én tettem le első ideigle-
nes fogadalmaimat. A fi lozófi a tanulmá-
nyaim után, 2019. október 8-án érkeztem 
Magyarországra, kétéves tengeren túli 
gyakorlatra. A magyar nyelvet az elmúlt 
hónapokban a budapesti Balassi Intézetben 
tanultam. Jelenleg pasztorációs gyakorlatot 
végzek a vasvári plébánián, ahol két másik 
rendestvéremmel szolgálunk. Az elmúlt egy 
évben jó tapasztalatokat szereztem Magyar-
országon és többet megtudhattam az itteni 
emberek kultúrájáról, nyelvéről, szokásairól 
és mindennapi életéről.

Anyakönyvi 
hírek

Házasság: Károlyi Gábor és Hor-
váth Dzsenifer Gyöngyi, Kovács 
László és Török Mónika, Lasics Vik-
tor és Németh Kitti, Némezh Attila és 
Szaller Viktória, Csonka Roland és 
Rozmán Laura, Ódor Péter és Hor-
váth Angéla, Laki Balázs és Laga 
Barbara, Horváth Gyula és Czinger 
Andrea, Balla Zoltán és Báthori Tí-
mea, Csoknyai Roland és Szijártó 
Alexandra, Németh Bence és Borbás 
Bianka, Varga Ádám és Koroknai Ro-
berta Anna.

Halálozás: Szijártó Zoltán, Farkas 
Judit Ágnes, Joó Antal Gyuláné sz: 
Fukszberger Anna Mária, Kosztolánci 
István, Kiss Sándorné sz: Egri Mag-
dolna, Kovács Lajosné sz: Szalai Jo-
lán, Horváth László, Kántor György, 
Bókó Józsefné sz: Bősze Erzsébet, 
Lengyel Józsefné sz: Tavasz Ilo-
na, Toldi Ilona, Wágner János Imre, 
Kósik Zoltánné sz: Kósik Lenke.

Kedves Testvérek!
A vírushelyzetre való tekintettel az 

októberi Országos Missziós Ünnep el-
marad Budatétényben, de lehetőség sze-
rint októberben missziós délutánt tartunk 

Vasváron. A biztos dátumot hirdetni fog-
juk szentmisén és a plébánia honlapján, 
Facebook oldalán.

APRÓHIRDETÉS
Egyszerű, fi zikai munkára keres kollé-
gát a Faipari Centrum Zalaegerszegen 
egy műszakban, kiemelt fi zetéssel.
Érd.:06309305276.
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Felhívás termelőknek
A helyi termelői piac újragondolása 

és a helyi termelők támogatása érdeké-
ben szeretnénk értékesítési lehetőséget 
biztosítani a helyben és a Hegyháton 
élő őstermelőknek és kistermelőknek 
portékáik eladásában.

Ha szívesen áruba bocsátanák termé-
keiket, többlet terményeiket, akkor várjuk 
Önöket október 7-én, szerdán a vasvári 
piacon!

Örömmel vennénk, ha a helyi termelői 
piac állandó szereplőivé válnának és min-
den szerdán találkozhatnánk, a termelők 
és a vásárlók megelégedettségére. A pia-
con a helyi termelőknek, termék-előállí-
tóknak külön árusító helyet, pavilont biz-
tosítunk és nem kell helypénzt fi zetniük.

További információért és jelentkezés 
miatt keressék Laki Edinát a 30/543-5313 
telefonszámon!

Kisbíró hívja majd a különleges, kibővített,
helyi termelői piacnapra a vásárlókat

Két éve nyílott meg a pályázati támogatás-
ból felújított vásártéren a helyi termelői piac 
Vasváron. Szerdánként a korábban megszokott 
árusok és kínálatuk mellett a tér jól elkülönít-
hető részében már a helyi termékek árusítása 
is rendszeres. Zöldség, gyümölcs, tojás, füstölt 
húsáruk, sajtok, mézek közül válogathatunk 
hétről hétre. Az önkormányzat most a Pannon 
Helyi Termék Klaszter kezdeményezése mel-
lé állva, a szervezettel együttműködve a piac 
helyi termék kínálatának bővítésén dolgozik. 
A klaszter szervezésében még több vasvári, 
hegyháti őstermelőt, kistermelőt szólítanak 
meg és hívnak el a szerdai piacnapra. A ked-
vezmény a helyi termék-árusoknak kivétel 
nélkül jár: helypénzt ugyanis nem kell fi zetni-
ük a helyi termékekkel érkezőknek és árusító 
asztalt, pavilont is biztosítanak számukra. Sőt, 
most, a kibővített piaci napon csomagolópa-
pírt kaphatnak majd „vasvári piac” felirattal, 
ebbe tehetik portékáikat. A programot bonyo-
lító Pannon Helyi Termék Klaszter szervezői 
azt szeretnék, ha az újonnan érkezők ezentúl 
állandó, rendszeres szereplői lennének majd a 
szerdai piacnapnak.

Az eseményen külön pultnál biztosítanak 
kézfertőtlenítésre is lehetőséget az érkezőknek.

Nagy kérdés mindig, hogy egy piac bőví-
tésének titka az árusok számának növekedé-
se-e, hiszen akkor a vevők száma is növeked-
het. Vagy pedig a keresletnek kell növekednie 
és akkor újabb árusítók is bele mernek vágni 
a piaci termelésbe. A szervezők mindenesetre 
szívesen látnak minden helyi termelőt nem 
csak az október 7-i szerdán, hanem a folyta-
tásban is, bízva az eladók számának gyara-
podásában. A piacnap ezen kívül még többről 
is szólhat, mint az árus és a vevő egymásra 
találása. Társadalmi, közösségi, kulturális 
esemény lehet ez a város életében. A Pan-
non Helyi Termék Klaszter szervezői máris 
tesznek ezért is. „Kisbírót” kértek fel, aki ki 
fogja dobolni a legfontosabb tudnivalókat a 
piaccal kapcsolatban és zene színesíti a prog-
ramot. A kisbíró fontos szereplője lesz tehát 
a piacnapnak október 7-én. Sokan nem is 

tudják már, hogy volt egykor ilyen hagyo-
mány falvakban, nagyközségekben. Ám az 
idősebbek emlékezhetnek még a települések 
régi hírmondóira. „Ezt a hagyományt is fel-
elevenítjük a klaszterrel együttműködve. Sőt 
kulturális programként utcazenét kínálunk, a 
vásárláshoz hangulatot teremtve” – hangsú-
lyozta Tóth Balázs polgármester.

A programot megálmodó és bonyolító 
Pannon Helyi Termék Klaszter munkatársai 
a piacra látogatók véleményére is kíváncsiak 
lesznek. Kérdőíven lehet javaslatot tenni, ki 
milyen ideális piacot képzel el, milyen javas-
lataik vannak a működés még jobbá tételére. 
Az ötleteket kis, a piaccal kapcsolatos aján-
déktárgyakkal jutalmazzák majd.

„A helyi termelői piac újragondolása és 
a helyi termelők támogatása érdekében sze-
retnénk az értékesítési lehetőséget biztosítani 
tehát a helyben és a Hegyháton élő ősterme-
lőknek és kistermelőknek portékáik eladá-
sához” – összegezte Tóth Balázs a Pannon 
Helyi Termék Klaszterrel közösen szervezett 
„piac-plusz” nap célját. Aki szívesen áruba 
bocsátaná termékeit, többlet terményeit, azt 
várják október 7-én, szerdán a vasvári piacra 
már reggel hat órától. A friss hegyháti termé-
keket szívesen vásárlóknak pedig ezúttal még 
inkább érdemes lesz a szerdai napot piaco-
zásra szánniuk.

„Örömmel vennénk, ha a helyi termelői 
piac állandó szereplőivé válnának az új áru-
sok és minden szerdán találkozhatnánk a ter-
melők és a vásárlók megelégedésére” – nyo-
matékosította Laki Edina szervező.

Érdeklődni a polgármesteri hivatal titkár-
ságán is lehet a piaci árusítás lehetőségéről. 
A hatósági megfelelés érdekében a helyben 
termelt árukkal érkezőknek őstermelői iga-
zolvánnyal kell rendelkezniük. Aki pedig 
feldolgozott zöldségáruval, gyümölcsáruval, 
tartós élelmiszerrel érkezik, neki a kister-
melői igazolvány jelenti a jogszerűséget az 
árusításhoz. A szervezők azt is hangsúlyoz-
ták: Ha valaki az olvasottak alapján leendő 
árusítóként érintve, „megszólítva” érzi ma-

gát, mindenképpen érdemes próbát tennie és 
megvételre kínálnia kiskertjében, „hegyén”, 
veteményesében termelt zöldségét, gyümöl-
csét. A Pannon Helyi Termék Klaszter hosz-
szú távú célja az, hogy a vasvári járásból, a 
Hegyhátról sok-sok kistermelő, őstermelő 
legyen rendszeresen jelen a piacnapon és áru-
sítsa helyben a helyben termelt áruit. Ha ez 
a bővített elárusítói kör stabilizálódik, akár 
külön helyi termelői piacnap is indulhat, de 
ez már a jövőbeli tervek közé tartozik. Ter-
vekből pedig bőven van még a „tarsolyban” 
a vasvári piacot illetően. Jó lenne tehát, ha a 
piac nem csak eladó és vevő árucseréjét je-
lentené majd, hanem társadalmi, kulturális 
eseményé válna programokkal, kóstolókkal, 
bemutatókkal, még inkább színesítve ezzel az 
élhető „Smaragdváros”, Vasvár vonzó képét.

Pogács Mónika

Szépkorú 
jubileumi 

köszöntése
Tóth Balázs polgármester Végh 
Zoltánné, született Kóczán Katalint 
otthonában köszöntötte 90. születés-
napja alkalmából szeptemberben.
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Képviselő-testületi ülés
A napirendi pontok előtti beszámolóból kiderült, hogy folyamato-

san csökken a munkakeresők száma. Igaz a tavalyi adatokhoz képest 
rosszabbak a mutatók most, 2020-ban, amikor a koronavírus elleni vé-
dekezés került, kerül a fi gyelem középpontjába. Dr. Fabók Tibor kép-
viselő hívta fel a fi gyelmet a Babazászlóra, amely 2011-ben Oberfrank 
Pál színművész ötlete alapján hagyományteremtő kezdeményezéssel 
indult el, s amihez számos önkormányzat csatlakozott. A képviselő 
megrendelte a kék zászlót, amit akkor tesznek ki közintézmények hom-
lokzatára, amikor a városban fi ú született és a rózsaszín zászlót, amit 
akkor, ha kislány jött világra. Fabók képviselő úgy gondolja, hogy ez 
egy remek kezdeményezés, ami a járvány idején is bizonyítja a lakók 
számára, hogy fontos minden gyermek születése a városnak. Tóth Ba-
lázs polgármester megjegyezte, hogy a képviselő nyitott kapukat dön-
get a kezdeményezéssel, ugyanis az önkormányzat már megrendelte a 
babzászlókat, de azok még nem érkeztek meg. A képviselő által adott 
zászlókat örömmel fogadta, mivel ezeket más közintézményre is ki tud-
ják tenni, így például az óvodára is.

Beszámoló az egészségügyi alap- és szakellátás helyzetéről
A Vasvári Egészségügyi Alapellátó Intézmény alapellátásához tar-

tozik a védőnői szolgálat, a fogászat. De az intézmény szolgáltatásai 
között van: fi zioterápia, vérvétel, nőgyógyászat-várandósgondozás, 
fül-orr-gégészet, ideggyógyászat, szemészet, urológia, reumatológia, 
endokrinológia, ultrahang diagnosztika is. Füzi Andrea intézményve-
zető pontos tájékoztatást nyújtott írásban és szóban is. Kiderült, hogy a 
bőrgyógyászatra nem találtak orvost. Mint mondta: a születések száma 
a városban 40 százalékkal növekedett. 47 volt a vasvári születések szá-
ma, előtte pedig 27. Ez sajnos csak egyszeri, kiugró adat. Az intézmény 
pénzügyi működése tervezhető. Probléma, hogy az urológián nagy sor 
van, s a covid miatt másfél méteres távolságot kell tartani. Egyrészt 
nem lehet esőben kint, az udvaron várakoztatni az embereket, mivel az 
épületet nem ilyen esetekre tervezték, másrészt milliós tételű bírságot 
szabnak ki, ha nem tartják be a távolságtartást. Ezzel a problémával az 
ország összes egészségügyi intézménye küzd. Beszéltek arról, hogy a 
szemészet a legműszerigényesebb, s újabb gépre van szükség, amit a 
jövőben beszereznek.

Időszakos gyermekfelügyeletre is lehetőség lenne
Barabás Istvánné, a Vasvári Ficánkoló Óvoda és Mocorgó Bölcsőde 

intézményvezetője ismét alapos beszámolót állított össze a testület szá-
mára. Az ülésen elmondta, hogy az udvaron lévő új sportpálya bevált. Dr. 
Fabók képviselő felvetését támogatta, miszerint az intézményben felsza-
badult egy szoba, ahol megoldható lenne a gyerekek logopédiai szolgál-
tatása, így nem kellene a szakszolgálathoz vinni a szülőknek a gyerme-

keiket. Mindenki egyetértett azzal, hogy az életszerű megoldásokat kell 
támogatni. Remélik, ebben a szakszolgálat is partner lesz. Szó volt arról 
a felvetésről, hogy az intézmény időszakos gyermekfelügyeletet vállalna, 
ha a szülők például pár órára vagy napokra munkájuk miatt nem érnének 
rá. Óradíjat lehetne fi zetni, ami párszáz forintba kerülne. Fontos, hogy 
tudják: a szülők mennyire lennének fogékonyak erre a lehetőségre. Az 
intézmény kiemelt fi gyelmet fordít a higiéniai előírásokra.

Értékelték a féléves gazdálkodást
Tóth Balázs polgármester összefoglalta, hogy a gazdálkodás a terve-

zettnek megfelelően alakul, 50 százalék alatti a bevételük és a kiadásuk 
is. Az iparűzési adó folyamatosan emelkedik. A járvány okozta gazda-
sági nehézségek nem ebben az évben, hanem majd a következőben je-
lentkeznek, mivel a mostani bevételeik a 2019-es év után folynak be a 
város kasszájába.

Idén is megszavazták a Bursa Hungarica Ösztöndíjpályázatot
Az ösztöndíjrendszer célja az esélyteremtés érdekében a hátrányos 

helyzetű, szociálisan rászoruló fi atalok felsőoktatásban való részvéte-
lének támogatása. Többszintű támogatási rendszer, amelynek pénzügyi 
fedezeteként három forrás szolgál: a települési önkormányzatok által 
nyújtott támogatás, a megyei önkormányzatok által nyújtott támogatás 
és a felsőoktatási intézményi támogatás. Éves szinten erre a helyi ön-
kormányzat 900 ezer forintot különít el.

Eléje mentek a túlköltekezésnek
A testület tagjai egyetértettek abban, hogy túl sok saját forrást kelle-

ne hozzátenni a vasvári zártkerti és külterületi utak felújítására megítélt 
támogatáshoz, amiről inkább lemondanak. A megítélt támogatáson túl 
még több, mint 36 millió forintot kellene költeni a város pénzéből erre 
a projektre, így most, ezekben a nehéz időkben a pénzzel takarékos-
kodnak. Sajnálatos, hogy a kivitelezői árak a tényleges megvalósításig 
tovább emelkedhetnek, ezt tapasztalják az összes folyamatban lévő ki-
vitelezésünknél.

Elismerésekről döntöttek
Döntés született arról, hogy kik kapna oklevelet és utalványt önzet-

len városszépítő munkájukért, valamint zárt ülésen szavaztak a képvi-
selők a városi díjakról is.
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A darts sport szeretete
A vasvári dartsosok lelkesedése, sport 

iránti szeretete töretlen. Arra kértük 
Németh Pétert, hogy meséljenek a kez-
detekről és a terveikről egyaránt. Az ér-
deklődők bátran csatlakozhatnak a helyi 
klubhoz!

– Mikor fogalmazódott meg egy darts 
csoport, klub létesítésének gondolata?

– 2019 szeptemberében kezdődött, ami-
kor Halmosi Tamás és Németh Zsolt meg-
szervezték az első Vasvári Amatőr Darts 
Versenyt. Ez nagyon jól alakult, mindenki 
jól érezte magát, innentől kezdett össze-
kovácsolódni a társaság. Verseny versenyt 
követett és akkor fogalmazódott meg ben-
nünk, hogy klubot kell létrehozni, amit már 
2020-ban sikerült megvalósítani!

– Mennyire voltak fogékonyak erre a he-
lyiek?

– Mindenkinek tetszett a klub ötlete, 
sokan látnak benne lehetőségeket a jövőre 
nézve.

– Mennyien csatlakoztak Önökhöz?
– 14 tagunk van már három vezetővel, 

akik Németh Zsolt, Németh Péter és Neher 
András. Még várjuk a leendő lelkes darts já-
tékosok jelentkezését.

– Vannak edzéseik? Milyen tematika 
alapján készülnek egy-egy versenyre?

– Igen vannak edzéseink, legalább heti 
egy-két alkalommal szoktunk edzéseket tar-
tani. Minden meg van tervezve, jómagam 
(Németh Péter) az összeszereléssel fog-
lalkozom, illetve a verseny irányításában 
veszek részt. Neher András a technikáért 
felelős, illetve ő is segít a lebonyolításban, 
Németh Zsolt pedig a díjakat, a verseny pla-
kátokat, a helyszínt intézi, illetve ő is részt 
vesz a verseny szervezésében.

– Milyen versenyekhez csatlakoztak vagy 
szerveztek eddig?

– Még fejlődésben van ez a terv, hogy 
minél több helyre el tudjunk jutni verse-
nyezni. Eddig a Körmendi Darts Club já-
tékosaival sikerült versenyeznünk. Mi már 

szerveztünk négy vasvári amatőr darts ver-
senyt, illetve a gyakorlótermünkben Pre-
mier League-t. Most van folyamatban egy 
többfordulós versenyünk is.

– A „darts életérzést” kinek ajánlja?
– Fiataltól az idősekig, férfi aknak nők-

nek, bárkinek ajánlom. Ha valaki beleszeret 
ebbe a sportba, nagyon fogja élvezni, szeret-
ni. Hiszen itt a koncentrációt, az állóképes-
séget, a matematikai számolási készséget, 

szinte mindent fejleszthetnek a dartsosok. 
Nem mellesleg egy nagyon jó csapatnak le-
hetnek a tagjai!

– Biztosítottak-e a tárgyi feltételeik?
– Igen, a Nagy Gáspár Művelődési Köz-

pontnak köszönhetünk mindent, azon belül 
is Gergye Rezső úrnak, aki mindvégig tá-
mogatott minket. Ő még külön edzőtermet 
is biztosított nekünk. A darts versenyek be-
indításához is nagyon sok támogatónak kö-
szönhetjük a segítséget, mint például: Piz-
zafutárság-Vasvár, Körmendi Darts Club, 
Pnh, Mihályfi  és Társa, Neher András, Hor-
váth Szabina, Török Richárd, Kovács Vik-
tor, Kánya László, Miell Quality.

– Milyen fejlődési ívet szeretnének elérni?
– Szeretnénk, ha a klub tagjai olyan szin-

tet elérnének darts tudásukkal, amivel or-
szágos versenyeken is képviselni tudnának 
minket, és minél több sikeres eredményt 
érnének el. Szeretnénk még Vasváron egy 
nagy versenyt létrehozni, ahol az ország 
bármely pontjáról jönnének a profi  darts já-
tékosok.

– Mi a közös céljuk?
– A közös célunk a fejlődés és hogy minél 

több sikert érjünk el. Szeretnénk elérni, hogy 
csatlakozzanak hozzánk a fi atal érdeklődők. 
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Tel.: 94/573-006 • Fax: 573-036
www.blvk.hu

SZÉPIRODALOM
•  Slaughter: Az utolsó özvegy
•  McManus: Tartsd meg a titkot
•  Isaac: Te én minden
•  Miller: Álmomban már szerettelek
•  Herron: Utolsó befutók
•  Struck: A fi úk hülyék. A lányok is…
•  Foster: Teremtésmintázat

SZAKIRODALOM
•  Herber: Aromaterápia gyerekeknek
•  Bryson: A test
•  Gál: Legendás csatársorok
•  Goll: A próféta
•  Donovan: A legjobb receptek légke-

veréses sütőhöz 

GYERMEKKÖNYVEK
•  Gallo: Kis kedvencek és híres gazdáik
•  Forrai: Eszterlánc
•  Kiss: Zsálya hercegnő
•  Rylance: Bors Bori – Kémek a 

strandon
• Child: Clarice Bean, ne nézz oda!
• Fésűs: A csodálatos nyúlcipő
• Kőrösi: A mi a szívedet nyomja…
•  Hossfeld: Bori és a barátság
•  Lackfi : Jóság néni csokija

Értesítjük az érdeklődőket, hogy
a könyvtár állományából leselejtezett 
könyvek kedvezményes áron megvásá-

rolhatók a nyitvatartási idő alatt!

AJÁNLÓ
a dr. Bendefy László Városi Könyvtár

új szerzeményeiből

Képeken a III. Hegyháti Sportágválasztó

Laki László képgalériája a vasvar.hu oldalon



16 VASVÁRI ÚJSÁG 2020. szeptember 30.

Vasvári Újság
A VASVÁRI POLGÁRMESTERI HIVATAL LAPJA
Kiadó: Polgármesteri Hivatal, Vasvár • Fe-
lelős kiadó: Dr. Ódor Ildikó jegyző • Felelős 
szerkesztő: Simon-Németh Adél • Szer-
kesztőségi munkatársak: Dóka Balázs, 
Laki László, Pogács Mónika, Sejberné Sza-
bó Mariann, Tausz István • Készült: Kerényi 
DTP & Design Stúdió • ISSN 1216-0377

A szelektív hulladékot

október 21-én,

szerdán szállítják el

Bursa 
Hungarica
ösztöndíjpályázat

Tájékoztatjuk a Tisztelt Lakosságot, 
hogy Vasvár Város Önkormányzata Képvi-
selő-testülete csatlakozott a Bursa Hunga-
rica Ösztöndíjpályázat 2021. évi fordulójá-
hoz.

A pályázati kiírások megtekinthetők a 
város honlapján (www.vasvar.hu). A pályá-
zatok beadási határideje 2020. november 5.

Érdeklődni a Polgármesteri Hivatalban 
az 572-037-es telefonszámon lehet.

Vasvár Város Önkormányzata

Felhívás
Vasvár Város Önkormányzata a 

tulajdonát képező Vasvár, Kossuth u. 
25. szám alatti ingatlanon lévő épü-
letek elbontására, a bontott anyag 
elszállítására vállalkozót keres. Az 
Önkormányzat a bontásból származó 
anyag hasznosítását a bontást végző 
számára lehetővé teszi.

Érdeklődni az alábbi telefonszá-
mon lehet: 06/94/572-012

Tisztelt Adományozók!
A koronavírus miatt elrendelt 

korlátozásokra való tekintettel, és a 
felhalmozott készletek miatt intéz-
ményünk határozatlan ideig nem tud 
ruha, cipő és játékadományokat fo-
gadni. Eddigi adományaikat nagyon 
köszönjük!

Vasvári Szociális és Gyermekjóléti 
Központ

Borbás Imréné intézményvezető

Képek a tájolóról 


